
گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

شنبه  ۱۲ اسفند ۱۴۰۲ 

شماره  ۴۰۹۲

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۴

گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

شنبه  ۱۲ اسفند ۱۴۰۲ 

شماره  ۴۰۹۲

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۵

   جزء اولین کشورهایی بودیم 
که برنامه ملی در حوزه هوش مصنوعی دارند

مهـــدی محمـــدی، رئیس هیـــات مدیره انجمـــن مدیریت فنـــاوری و نوآوری و 
دبیر پنل: 

سه کلان روند همه صنایع را تحت تاثیر 
خود قرار می دهد؛ کلان روند دیجیتال 
و  ن  شـــد ه  لیـــز یجیتا د یـــا  ن  شـــد
ی. کلان روند دوســـتدار  هوشمندســـاز
د  قتصـــا ا و  ن  شـــد یســـت  محیط ز
یافت و بحث های مربوط  چرخشی، باز
بـــه آن که اغلب صنایع به این ســـمت 
حرکت می کنند و کلان روند ســـوم تحت عنوان کلان روند inclusiveness یا 
گیری که معنایش آن است که هر توسعه ای در هر صنعتی نیازمند نوعی  فرا
از درگیـــر کـــردن همـــه جامعه با بدنه خود اســـت. به نظر می رســـد ما نیازمند 
مکانیســـم هایی هســـتیم تا جامعه را ترغیب و تشویق به مشارکت اقتصادی 
گر اینها فعال شـــوند حجم اقتصادی بزرگی شـــکل می گیرد. در سال  کنیم و ا
ی  96 بر مبنای آینده نگری ما یک پیشـــنهادی به معاون علمی وقت، ســـتار
داده و عنوان کردیم لازم است ستادی تحت عنوان هوش مصنوعی یا اقتصاد 
دیجیتال با هوش مصنوعی شـــکل گیرد که همان موقع دســـتور داده و ما را 
هم مســـئول ایجاد آن کردند. خوشـــبختانه جزء اولین کشـــورهایی بودیم که 
می شود گفت برنامه ملی برای حوزه هوش مصنوعی نوشته ایم. نتیجه تلاش 
ی  آن چند سال منجربه ایجاد یکسری شرکت ها شد که مساله هوشمندساز
ی در این حوزه کردند؛  و هوش مصنوعی را درک کرده و شروع به سرمایه گذار
ی بحث  و امروز در خدمت ســـه شـــرکتی هســـتیم که به صورت جدی بر رو

یس های مرتبط با آن کار کرده اند.  هوش مصنوعی و سرو

   باید هوش مصنوعی به عنوان حوزه اولویت دار 
شناسایی شود

وحید مافی، مدیرفناوری اطلاعات  شرکت دانش بنیان پارت: 
 شـــرکت پارت در سال 92 تاسیس شد 
و یک شرکت تقریبا 10 ساله است. این 
ی های  شـــرکت در ابتدا در حوزه فناور
مالی و بورســـی کار خود را آغاز کرد. ما 
ذیل مجوزهای ســـازمان بورس، توسعه 
ی را در دســـتور کار قرار دادیم.  نرم افزار
ســـال 96 بود که مرکز تحقیقات هوش 
کوسیســـتم هوش  ی کردیـــم و با توجه به اینکه ا مصنوعـــی پـــارت را پایه گـــذار
مصنوعی کشور را هر سال پایش می کنیم و یک مجلداتی به صورت مکتوب 
هـــم از آن احصـــا می کنیم، باید بگویم مرکز تحقیقات هوش مصنوعی پارت 
یکی از بزرگ ترین های حال حاضر در کشـــور اســـت. البته در آن زمان قصد 
نداشـــتیم با تاســـیس این مرکز نیاز خاصی را پاسخ دهیم، بلکه چون دیدیم 
کـــه مســـیر خوبی وجـــود دارد و می توان در حـــوزه R&D ورود کنیم؛ در همین 
راستا نیروهای مختلف اعم از نیروهای توانمند دانشگاهی را از دانشگاه های 
تی هم با دانشـــگاه ها ایجاد کردیم. با این  خوب کشـــور جذب کرده و تعاملا
ی که کاشـــته بودیم، هنوز قرار نبـــود از آن خروجی خاصی بگیریم.  حـــال بذر
این روند ادامه داشت، تا به مقطع بحرانی کرونا رسیدیم، از طرفی هم فرصتی 
یادی وارد بازار سرمایه شوند و چون به شکل سنتی امکان  ایجاد شد تا افراد ز
احراز هویت وجود ندارد، بستر برای تغییر در این شرایط ایجاد شد. در مقابل 
ی داشـــتیم، به ما این  ی هایی کـــه مـــا در بخش توســـعه نرم افزار ســـرمایه گذار
یس های مختلفی را که در حوزه هوش مصنوعی  امکان را داد که میکرو سرو
ایجاد کرده بودیم با همدیگر ترکیب و یک solution احراز هویت آنلاین ایجاد 
کنیم. این سولوشن تقریبا یک چیزی حدود 20 میکروسرویس هوش مصنوعی 
یس تبدیل صوت به متن، تشخیص چهره، مطابقت دادن  مانند میکروسرو
... را در کنـــار هـــم قـــرار می دهد تا بتوانیم عملا این خدمت را به  و نظایـــر آن و
ی اولیه نبود عملا این موضوع اتفاق  گر آن آماده ســـاز جامعـــه عرضـــه کنیم؛ ا

نمی افتاد. 
ایـــن موقعیـــت باعث شـــد تا بتوانیم از شـــرکتی که نســـبتا جمـــع و جور بود و 
حدود مثلا 100 نفر پرسنل داشت، به جایی برسیم که امروز  1100 نفر پرسنل 
یم. نکته مهم این است که باید این فرصتی که در کشور ایجاد شد را در  دار
بعد تصمیم گیری های درست از سوی نهادهای مختلف هم داشته باشیم؛ 
یعنی این حوزه باید به عنوان یک حوزه اولویت دار شناســـایی شـــود و به آن 
بیشتر پرداخته شود. البته باید این را هم بگویم که ما هم زمان با ارائه خدمات 
زیرساختی به کسب و کارهای مختلف یک دانش نسبی نسبت به آن کسب 
یس می دادیم نیازهای  گر به یک شبکه ای از هتل ها سرو و کارها پیدا کردیم. ا
آنهـــا را در حـــوزه الکترونیکـــی و تجـــارت الکترونیکی و اقتصـــاد دیجیتال به 
تعبیر جدید متوجه شـــده  ایم و این تشـــخیص نیازها به ما کمک کرد که یک 
یم  تجمیعی از اطلاعات و دانش هایی که به کســـب و کارهای مختلف دار

را کنار هم داشته باشیم.

   برای اولین بار آی تی ایران را در عرصه جهانی 
عرضه کرده ایم

مهدی محمدی، مدیرعامل هلدینگ دانش بنیان گرین وب: 
 ایـــن هلدینـــگ در حـــوزه خدمـــات 
زیرســـاخت ابـــری فعالیـــت می کنـــد و 
شـــکل گیری هسته اولیه آن هم  از سال 
78 هم زمـــان بـــا ورود مـــن بـــه مقطـــع 
لیســـانس شـــروع شـــد. در اصل همان 
ابتـــدای ورودم بـــه دانشـــگاه بـــا هدف 

اینکه هر کسی می خواهد در حوزه تجارت الکترونیک ورود پیدا کند و سایتی 
ی کند ما به او خدمات زیرساختی ارائه دهیم، با این بیس کار را  را راه انداز
شـــروع کردیم و طی ســـالیان متمادی با برند ایران سرور جلو آمدیم و در حال 
حاضـــر بیش از یک ســـوم ســـایت های اینترنتی ایران به یـــک نحوی دارند از 
خدمات زیرســـاختی ما در 72 دیتا ســـنتر که در اقصی نقاط دنیا هســـتند، 
استفاده می کنند.  هم زمان با ارائه خدمات زیرساختی به کسب و کارهای 
گر  مختلف یک دانش نســـبی نســـبت به آن کســـب و کارها هم پیدا کردیم؛ ا
یس می دادیـــم نیازهـــای آنهـــا را در حوزه  بـــه یـــک شـــبکه ای از هتل هـــا ســـرو
الکترونیکی و تجارت الکترونیکی و اقتصاد دیجیتال به تعبیر جدید متوجه 
شده ایم؛ این تشخیص نیازها به ما کمک کرد که یک تجمیعی از اطلاعات 
یم را کنار هم داشته باشیم.  و دانش هایی که به کسب و کارهای مختلف دار
از سال 91 وارد بازارهای بین المللی شدیم و خدمات مان را از تولید نرم افزار 
و بعـــد ارائـــه خدمـــات میزبانی وب و خدمات کلایو به خارج از ایران شـــروع 
کردیم. آن موقع شعار ما این بود که ما آی تی ایران را جهانی می کنیم؛ خیلی 
 ، یاد باور نداشتند به این شعار از همکارهای خودمان حتی در مجموعه مان ز
ولی خسته نشدیم؛ 10 سال ادامه دادیم. در سال 1401 اولین و تنها صادرکننده 
برتر ملی در حوزه نرم افزار شدیم. تا الان همیشه صنعتگران در صنایع مختلف 
صادرکننـــده برتـــر می شـــدند و ســـال 1401 این افتخار را داشـــتیم برای اولین 
بـــار در ایـــن حـــوزه ورود پیدا کنیم. ارتباطی که توانســـتیم با بـــازار بین المللی 
ی ها بیشتر آشنا شویم.  داشـــته باشـــیم، باعث شد تا با نحوه ارائه آن تکنولوژ
همچنین از آنجایی که می خواستیم هر کسی که قصد دارد در حوزه کسب  
و کار اینترنتی وارد شود، به او خدمات زیرساخت بدهیم، تصمیم گرفتیم تا 
یم. به همین دلیل اولین  در حوزه هوش مصنوعی هم به ارائه خدمات بپرداز
ی کردیـــم و بـــا حمایت های ســـتاد اقتصاد  GPU Farm خودمـــان را راه انـــداز
دیجیتال، توانستیم به استارت های مختلف در این حوزه خدمات بدهیم.
موضـــوع دیگـــر بحـــث اپراتور هـــوش مصنوعی اســـت. این اپراتـــور ترکیبی از 
ی باشد و نرم افزارها و  سخت افزارها که می تواند GPU ها و پردازش های مواز
پلتفرم هایی است که باعث یکپارچگی بین نرم افزار و سخت افزار می شود؛ 
این کار برای توسعه دهنده های هوش مصنوعی این فرصت را ایجاد می کند 
که هم ساده تر و هم ارزان تر و هم قابل توسعه تر بتوانند اپلیکیشن های هوش 
ی پلتفرم هـــای مختلف بالا بیاورند. در کشـــورهای پیشـــرفته  مصنوعـــی را رو
یـــاد در این حوزه  ورود نمی کند، چون شـــرکت های غول و بزرگ مثل  دولـــت ز
گوگل و آمازون و مایکروســـافت هســـتند که این کار را انجام می دهند اما در 
کمیت خیلی مهم اســـت،  کشـــورهای در حال توســـعه به گمان من نقش حا
ی است و تا دولت در این حوزه کمک  ی و جاده ساز چون این مثل راهساز
کنـــد، توســـعه های بعـــدی اتفـــاق نمی افتد. در پاســـخ به این ســـوال که برای 
ی انجام داد و اینکه یک  رسیدن به یک اپراتور هوش مصنوعی باید چه کار
، باید بگویم که این  شـــرکت به تنهایی می تواند این کار را انجام دهد یا خیر
کار امکان پذیـــر نیســـت و  بایـــد چنـــد تا مجموعه کنار هـــم بتوانند این کار را 

ی کنند.  انجام داده و اپراتور راه انداز
مجری: ســـوال اصلی این اســـت؛ چرا شـــرکت های بزرگ ایرانی در حوزه های 
مختلف نفت و گاز و فولاد گرفته تا شـــرکت های بزرگی که کل اقتصاد ایران 
ی در حوزه های به ویژه جدید  مانند  دست شان است تمایل به سرمایه گذار

هوش مصنوعی ندارند؟ 

   از ورود به حوزه هوش مصنوعی می ترسیم
ایرج تاج الدین، عضو هیات مدیره شرکت تجارت الکترونیک خاورمیانه:

 در ابتـــدا بـــه صورت خلاصه بگویم که 
گروه ما گروه صنعتی معدنی زرین است 
یـــن  گ تر ر بز ز  ا یکـــی  ید  شـــا کـــه 
هلدینگ هـــای صددرصد خصوصی 
در حوزه معدن به شـــمار می رود. یعنی 
ی  ما در کل زنجیره معدن از معدن دار
کتشاف و استخراج می شود  که بحث ا
ی و حتی صنایع پایین دستی ورود کرده ایم. درباره اینکه چرا  تا صنایع فرآور
در این زنجیره فعال شـــده ایم، باید بگویم که همیشـــه برایم این ســـوال بود که 
ی از  ما جزء 10 کشور برتر دنیا در ذخایر معدنی هستیم ولی چرا در بهره بردار
یم؟ 67 کانی در کشـــور ما  معادن با کشـــورهای پیشـــرو تا این حد فاصله دار
ی از آنها به شـــدت عقب هســـتیم. این مســـاله  وجـــود دارد ولـــی در بهره بردار
باعث شـــد تا مطالعاتی را شـــروع کنیم و متوجه شـــدیم که در کل این زنجیره 
شـــرکت های پیشـــرو به سمت استارتاپ اســـتودیو و ایجاد استارتاپ هایی 
ی این زنجیره را توســـعه داده و به بهره ورتر  رفته اند تا بتوانند در حوزه تکنولوژ
شدن بخش های مختلف این زنجیره کمک کنند. این باعث شد که ما هم 
احســـاس خطر کنیم و به این نتیجه برســـیم که باید به ســـمت اســـتفاده از 

یم.  ی های نو برو تکنولوژ
ی  درباره سوال اول تان و اینکه چرا شرکت های بزرگ در این حوزه سرمایه گذار
نمی کنند، باید بگویم بنده احســـاس می کنم هنوز شـــرکت های بزرگ ما درک 
درستی از هوش مصنوعی ندارند. امروز هوش مصنوعی به عنوان یک پارادایم 
یادی با همه پاردایم هایی که تا امروز برای بشـــر  شـــناخته می شـــود و تفاوت ز
اتفاق افتاده، دارد. تفاوتش در اینجاســـت که ما همیشـــه وقتی پارادایمی رخ 
مـــی داد، همـــراه آن به دنیای جدید ورود پیدا می کردیم و تازه می فهمیدیم که 
چـــه اتفاقاتـــی می افتد، ولی پارادایم هوش مصنوعی تفاوتش این اســـت که از 
قبل مشـــخص اســـت دنیا قرار است در آینده چه شکلی شود. طبیعتا هوش 
مصنوعـــی بـــرای آنهایی که آن الزامات و آن زیرســـاخت ها را ندارند، تهدید و 
در مقابل برای آنهایی که درک درستی دارند، فرصت محسوب می شود. من 
احساسم بر این است که ما هنوز این را درک نکرده ایم و این برای ما یک تهدید 
می شود. ما از اینکه وارد حوزه هوش مصنوعی شویم، می ترسیم و دلیلش هم 
این است که هلدینگ های بزرگ ما عمدتا خصولتی هستند و ثبات مدیریت 

گر مدیری اعتقادی هم به این موضوع داشته  در آنها بسیار کم است. حتی ا
باشد، عمر مدیریتش اجازه نمی دهد که بتواند از ایده ها و موضوعات مرتبط 
با این حوزه در هلدینگ استفاده کند و همین مساله باعث می شود تا حوزه 

هوش مصنوعی در هلدینگ های بزرگ ابتر بماند. 
ی چه قدر  مجـــری: یکـــی از مکانیســـم هایی که می شـــود فهمید یک تکنولـــوژ
جدی است، نرخ نفوذ آن است. نگاه کنید نتفلیکس در سه ونیم  سال تقریبا 
به یک میلیون کاربر رســـید. توییتر دو ســـال و فیســـبوک زیر یک ســـال به این 
گرام در 75 روز و برای چت جی  مرحله رسیدند. حالا این اتفاق برای اینستا
تی پی در 5 روز رخ داد و توانست به یک میلیون کاربر برسد که نشان می دهد 
سرعت نفوذ هوش مصنوعی یک اتفاق عجیب را رقم زده است. مساله بعدی 
انقلاب چهارم صنعتی است که در آن ربات ها نقش مهمی دارند. نگاه کنید 
ی ربات های صنعتی سوار  بخش عمده ای از بیس انقلاب صنعتی چهارم رو
می شود ولی قیمت همین ربات ها از 500 هزار دلار در سال 2007 به 10 هزار دلار 
رسیده که نشان از ریزش 50 برابری قیمت ها دارد و حالا از این ربات ها مثلا 
پهپادها، می توان به راحتی به عنوان نگهبان در سوله های بزرگ استفاده کرد. 

   در حوزه سخت افزاری هوش مصنوعی، در کنار تحریم 
خارجی، تحریم داخلی هم داریم

گر اجازه دهید چند تا عدد و رقم بگویم. معمولا عدد جذاب  مافی: من هم ا
است و ذهن ها را نزدیک می کند به اینکه در مورد چه چیزی حرف می زنیم. 
ی  ی سوپرکامپیوتر Dojo سرمایه گذار ایلان ماسک و تسلا 500 میلیون دلار رو
می کنند و این ســـوپرکامپیوتر صرفا برای هوش مصنوعی و حوزه خودروهای 
خـــودران اســـت. کره جنوبـــی 470 میلیارد دلار در 23 ســـال آینده می خواهد 
ی را هم از  ی کند و عمده این ســـرمایه گذار فقط در حوزه چیپ ســـرمایه گذار
طریق دو کمپانی سامسونگ و اس کی هاینیکس انجام می دهد. همان طور 
ی DRAM جزء کشورهای اول دنیاست،  که می دانید کره جنوبی در تکنولوژ
البته این حوزه چندین بار بین کشـــورهای مختلف رد و بدل شـــده اما امروز 
کربرگ امسال می خواهند 340 هزار  در اختیار کره ای هاست. در مقابل متا و زا
GPU اچ 100 بگیرند که این GPU ها نقش مهمی در حوزه هوش مصنوعی ایفا 
گـــر بخواهـــم از وضعیت داخل هم اطلاعاتـــی را ارائه کنم که البته  می کننـــد. ا
ی  ی سایت صندوق نوآور نمی دانم چقدر صحت دارد، ولی این آمار را از رو
و شـــکوفایی برداشـــته ام. باید بگویم امروز نزدیک 10 هزار شرکت دانش بنیان 
ی در سالی که الان هستیم تقریبا 100 میلیون دلار به کل  یم. صندوق نوآور دار
ی نیست. این آمار  کوسیســـتم تســـهیلات داده، البته منظور سرمایه گذار این ا
ی خیلی حواس مان نیست که چه  نشان می دهد که ما به عنوان سیاستگذار
اتفاقی در دنیا می افتد، درحالی که یک اتفاق عظیم در حال رخ دادن است 
ی را از چین ارائه  کـــه همـــه دنیا حواســـش به آن اســـت. جالب اینکه من آمـــار
گر مثال بزنم  ندادم، درحالی که عدد و رقم این کشور عجیب وغریب است. ا
در پیش بینی ها قرار اســـت جی دی پی چین 27 درصد تا ســـال 2030 توســـط 
هـــوش مصنوعـــی افزایش پیدا کند و این رقم درباره آمریکا حدود 17 درصد و 

پای غربی حدود 9 تا 10 درصد است.  ارو
گـــر اتفاقـــی در حـــوزه هـــوش مصنوعی در کشـــور می افتد، به وســـیله پارت و   ا
گرین وب و چند شرکت دیگری که در بازار هستند، رخ می دهد که آنها هم با 
ی را انجام می دهند. قطعا نمی توان انتظار  اتکا به منابع محدود خودشان کار
داشت که این منابع محدود اتفاق خیلی بزرگی را رقم بزند. متاسفانه دولت 
عمـــلا چســـبیده به باغ های آلبالویش بـــه قول دکتر نیلی و از آن چیزهایی که 
یم تنها از همان ها  ... دار گر نفت، پتروشیمی و داشته استفاده می کند، یعنی ا
ی کرده یا خام فروشـــی  اســـتفاده می کنیـــم و ایـــن حوزه هـــا را هم تنها بهره بردار
یادی از اقتصاد  ی که مهندس تاج الدین گفت قسمت ز می کنیم. همان طور
کشـــور هم دســـت شرکت هایی اســـت که خصولتی یا مستقیم دست دولت 
هستند. یا با چند لایه فاصله در دست دولت قرار دارند. مدیری هم که در این 
دستگاه ها نشسته، چون تغییر می کند ترجیح می دهد با همان دست فرمان 
گر بخواهیم اجزای مختلف هوش مصنوعی را هم بررســـی  قبلـــی جلـــو برود. ا
کنیم، باید عنوان کرد یک بخش آن بخش نرم یا همان دانش مربوط به هوش 
مصنوعـــی اســـت. در ایـــن حـــوزه اتفاق خوبی کـــه وجود دارد اینکه قســـمت 
یادی از دانش به شـــکل مقالات علمی در دنیا منتشـــر می شـــود که باز لیدر  ز
اصلی این جریان هم چین است. خوشبختانه ما هم می توانیم به این دانش 
دسترسی داشته باشیم. در بحث زیرساخت باید بگویم که اصلا کشور چنین 
زیرساختی را در ابتدای ورود ما به این حوزه نداشت. به همین دلیل ما مجبور 
شدیم چند سری تحریم را دور بزنیم تا آن زمان بتوانیم جی پی یوهای A100 را 
وارد کشور کنیم. متاسفانه، هم تحریم های بین المللی  اجازه نمی دهد چنین 
یم. یعنی بعد از  ی هایی وارد کشـــور شـــود و هم تحریم های داخلی دار تکنولوژ
اینکه تحریم های بین المللی را در این حوزه دور می زنید، تازه اول بدبختی تان 
ید، یعنی شش هفت  است با گمرک ایران که بتوانید اینها را از گمرک دربیاور

ماه حداقل طول می کشد تا این اتفاق بیفتد. 

   چاه دیتا به عنوان نفت امروز در چین قرار دارد 
گر نداشته باشید، دسترسی  این حوزه کلا حوزه سخت افزار Intensive است و ا
به سخت افزارهای روز عملا نخواهید داشت؛ چراکه آنچه امروز به عنوان چت 
 research ی سخت افزارهای معمولی اصلا قابلیت جی پی تی می شناسیم رو
and development هـــم ندارد چه برســـد بـــه اینکه بخواهیم operational آن را 
داشته باشیم. البته ما در بحث احراز هویت آنلاین برای بورس در زمان کرونا، 
یم  نیاز به دیتا سنتر هم داشتیم. باز در بحث دیتا سنتر هم در کشور ضعف دار
ی بری هستند و دیتا سنترهای  جی پی یوها اصولا سخت افزارهای بسیار انرژ
ی لازم را ندارند و این هم کار را سخت کرده بود.  کشور متاسفانه عمدتا این انرژ
یم، باید بگویم که بخش مهمی از بستر  از بحث سخت افزار و نرم افزار که بگذر
گر در دنیای قدیم مثلا  مورد نیاز در حوزه هوش مصنوعی، بحث داده است. ا
ما و عربستان کشورهایی بودیم که نفت داشتیم و نفت ارزشمندترین سرمایه 

گر  جهان بود الان دیتا ارزشمندترین سرمایه ای است که در دنیا وجود دارد. ا
بخواهیم قیاس کنیم الان برترین کشـــور جهان باز در این زمینه چین اســـت 
چـــون بزرگ تریـــن دیتا ســـت ها را دارد و بزرگ ترین transaction ها در آن اتفاق 
می افتد. عملا در این کشـــور بیشـــترین انسان ها زندگی می کنند که بیشترین 
یس ها و تصاویر از طریق آنها تولید می شـــود. همین مســـاله باعث شـــده تا  و

عملا چاه نفت جدید دنیا در چین باشد. 
یم  وضعیت دیتا در کشـــور ما هم بد نیســـت بالاخره 80 میلیون جمعیت دار
یم بحث  یـــم، ولـــی چیزی کـــه ندار معـــادن مختلـــف و صنایـــع مختلـــف دار
حکمرانی داده اســـت. یعنی داده های مختلفی در کشـــور تولید می شـــود اما 
به دلیل اینکه اقتصاد دست دولت است و همه چیز دولتی است، قسمت 
کمیت و  عمـــده ای از ایـــن داده هـــا در اختیار دولت و نهادهـــای دولتی و حا
گر در اختیار شـــرکت های هوش  شـــرکت های خصولتی قرار دارد و در اصل ا
مصنوعـــی قـــرار نگیرنـــد، عملا این شـــرکت ها کار خاصـــی نمی توانند انجام 
دهنـــد. بـــه همین دلیل شـــرکت ها مجبور می شـــوند نهایتا از دیتا ســـت های 
جهانی اســـتفاده کنند که آنها هم محدودیت های خاص خودشـــان را دارند، 
ی کـــه بعضی هایشـــان اصـــلا برای ما applicable نبـــوده و در ایران قابل  به طور
یس تبدیل صـــوت به متن  گـــر شـــما بخواهید ســـرو اســـتفاده نیســـت. مثـــلا ا
فارســـی ایجاد کنید اصلا از دیتا ســـت های دنیا نمی توانید اســـتفاده کنید. 
گر می خواهید large language model داشته باشید دیتا ست  به طور مثال ا
ی کنید درحالی که این دیتا امروز در اختیار  فارســـی را باید خودتان جمع آور
نهادهای مختلف دولتی اســـت. قطعا باید فکری به حال این موضوع شـــود 
کوسیستم هوش  که چطور می توان و طبق چه پروتکلی این دیتاها در اختیار ا

مصنوعی قرار داده شود. 
مجـــری: بـــه نظـــرم جزئیات خیلی خوبـــی توضیح داده شـــد در رابطه با اینکه 
ی در ایران توسعه  گر بخواهیم هوش مصنوعی را مخصوصا در قالب اپراتور ا
بدهیـــم، چـــه اتفاقی باید بیفتد. مســـاله دیگر اینکه شـــکاف موجود در حوزه 
سخت افزاری کشور در بحث هوش مصنوعی بسیار جدی است و هزینه های 

یادی را به شرکت ها تحمیل می کند.  ز

   رشد حوزه هوش مصنوعی مانند حوزه برنامه نویسی 
ارگانیک نخواهد بود

محمدی: عرض کنم من قبل از اینکه پاسخ شما را بدهم فلش بک کوچکی 
کی که در کشـــور درحال رخ دادن اســـت. وقتی  بزنـــم بـــه اتفـــاق خیلی خطرنا
می خواهیم ببینیم اوضاع چیزی خوب اســـت یا بد، باید به تعداد پلیرهایی 
یم از چت  که در مارکت هستند نگاه کنیم. به این نگاه نکنیم الان همه ما دار
جی پی تی استفاده می کنیم بلکه باید به این نگاه کرد چند شرکت در ایران 
یس های هوش مصنوعی تولید می کنند. متاسفانه تعداد این  هستند که سرو
شـــرکت ها بســـیار کم بوده این مهم هم خطر بزرگی اســـت. ما در پارادایمی که 
در ایـــران در حـــوزه اقتصاد دیجیتال و ســـایت های ecommerce اتفاق افتاد 
به دلیل اینکه برنامه نویس های خیلی خوبی داشتیم، خیلی راحت به صورت 
ارگانیک این رشد کرد و وبسایت های خیلی خوبی در ایران بدون دانش خیلی 
ی خاصـــی ایجاد شـــدند و بیزینس های آنلاین  یـــب و تکنولوژ عجیـــب و غر
در ایـــران شـــکل گرفتنـــد. به تبع آن ما فکر می کنیم همیـــن اتفاق ارگانیک در 
ی نیست. قبلا در حوزه برنامه نویسی  هوش مصنوعی هم بیفتد، ولی این طور
هر کســـی که فارغ التحصیل دانشـــگاه بود با استفاده از resource هایی که در 
اینترنت وجود داشت، می توانست به یک برنامه نویس گرید a تبدیل شود، ولی 
گر زیرساخت ها و تجهیزات لازم  شما الان برنامه نویسی با تجربه هم باشید ا
را نداشـــته باشید، نمی توانید برنامه نویسی یا توسعه دهنده ای در حوزه هوش 
مصنوعی باشـــید. پس اینجا دیگر فقط برنامه نویس بودن مهم نیســـت، این 
گر هم هســـت  یک خطر اســـت و این زیرســـاخت هم در کشـــور ما نیســـت یا ا

حرکت ســـریع کشـــورها به ویژه قدرت هایی مانند چین و آمریکا در حوزه 
هوش مصنوعی و تسخیر بخش های مختلف زندگی امروز از اقتصاد گرفته 
تا فرهنگ توسط ابزارهای هوش مصنوعی، نشان می دهد آینده، دنیایی 
است که ربات ها و هوش مصنوعی حرف اول را می زنند. جهانی که اگر 

بگوییم به جایی می رسد که ربات ها حتی می توانند برای انسان ها تعیین 
تکلیف کنند هم گزافه نگفته ایم. در این شرایط قطعا داشتن برنامه دقیق 
برای حرکت درست در حوزه هوش مصنوعی یکی از مباحثی است که باید 
در اولویت اصلی سیاستگذاران علم و فناوری کشور قرار بگیرد. حوزه ای 
که با توجه به سرعت رشد عجیب وغریب هوش مصنوعی، طبیعتا غفلت 
یک ساله از آن به معنای جا ماندن چندین ساله از حوزه ای خواهد بود 
که در آینده نزدیک نقش بسزایی در همه ساحت های مربوط به زندگی 

ایفا می کند. اهمیت هوش مصنوعی به حدی اســـت که طی ســـال های 
اخیـــر رقابـــت و حتی جنگ ســـردی میان چین و آمریـــکا برای قرارگیری در 
جایگاه اول این حوزه شـــکل خواهد گرفت و هرکدام از آنها بودجه های 
هنگفتی را به این موضوع اختصاص داده اند. هرچند در کشور ما هم تا 
امروز گام هایی در این زمینه برداشـــته شـــده، اما واقعیت این اســـت که با 
توجه به تحریم های مختلف، می طلبد هم در حوزه سیاستگذاری و وضع 
قانون، هم در حوزه اجرا، سرعت عمل بیشتری به وجود آید. در پنل »اپراتور 

هوش مصنوعی پلی میان صنایع بزرگ و شرکت های دانش بنیان« ایرج 
تاج الدین عضو هیات مدیره شرکت تجارت الکترونیک خاورمیانه، وحید 
مافی مدیر فناوری اطلاعات شرکت دانش بنیان پارت، مهدی محمدی 
مدیرعامـــل هلدینـــگ دانش بنیـــان گریـــن وب و مهـــدی محمدی رئیس 
هیات مدیـــره انجمن مدیریت فناوری و نوآوری مباحث مختلفی درباره 
، وضعیت شرکت های دانش بنیان فعال  نقش دســـتگاه های تصمیم گیر
در این حوزه و.... مطرح کردند که در ادامه مشروحی از آن را می خوانید.

 دانش بنیان های حوزه AI هشدار دادند

با دست فرمان فعلی 
از توسعه هوش مصنوعی عقب می افتیم

از شرکت های خصولتی  نمی توان انتظار رشد داشت

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

خیلی گران اســـت و در دســـترس خیلی ها قرار ندارد. در نتیجه  هر روز تعداد 
developer ها کمتر می شـــود و به اندازه ای که مارکت رشـــد می کند اینها رشد 
یم. مشکل بعدی این  نمی کنند، البته در این میان مشکل مهاجرت را هم دار
است که با فرض اینکه استارتاپ و شرکتی دانش بنیان توانست زیرساخت 
... ایجاد کند و سیستم مدنظرش  ی پارت و گرین وب و مناسب را با همکار
را به اصطلاح بالا بیاورد، مســـاله مهم این اســـت که صنایع بزرگ ما پذیرای او 
گر دقت کنید،  نیستند و اصلا آمادگی پذیرفتن او را ندارند. به همین دلیل ا
می بینیم امروز کاربری هوش مصنوعی تبدیل شده به موارد فان، یعنی صدای 
یک نفـــر یـــا عکس یک نفـــر را عوض می کنید و اصلا کاربری بیزینســـی از این 

حوزه صورت نمی گیرد. 
گر ما شرکت های دانش بنیان به تعداد قابل قبولی داشته باشیم که  طبیعتا ا
در حـــوزه هـــوش مصنوعـــی کار کردنـــد و از آن طرف صنعـــت بتواند به کمک 
ی  ی اپراتور یســـش را رو ی  که وجود دارد و آن شـــرکت دانش بنیان سرو اپراتور
یســـک را قبول کرده و  آورده که قابل scale اســـت، حالا صنعت می تواند این ر
با این شـــرکت دانش بنیان کار کند وگرنه صرف اینکه با شـــرکتی که ایده  ای 
خوب دارد، یعنی به طور مثال در حوزه حمل ونقل وابســـته به معدن، ایده ای 
ی  ی این حوزه دارد، بعید می دانم بتواند در آن scale کار برای هوشمندســـاز
ی از انگلیس اشـــاره کنم که بسیار جالب است.  ورود کند. بد نیســـت به آمار
این کشـــور اولین برنامه ملی هوش مصنوعی خود را ســـال 2021 ارائه داد که در 
ی کرده است.  این برنامه حکومت حدودا دو و نیم میلیارد پوند سرمایه گذار
ی ســـه حوزه اولویت دار را مشـــخص کرده که اولین آن  اما در این ســـرمایه گذار
حوزه اســـتارتاپ ها و شـــرکت ها نیســـت، بلکه اولویت را بر این گذاشـــته بود 
کـــه بایـــد چـــه کار کند تا بیزینس های بزرگ از AR اســـتفاده کنند. این نشـــان 
می دهد اولین قدم آن اســـت که باید اپراتورها شـــکل گرفته و زیرســـاخت ها 
فراهم شـــود و بعد از آن شـــرکت های دانش بنیان به تعداد کافی ایجاد شـــوند. 
در حقیقت در انگلیس این مساله اولویت شد که باید چه کار کنند صنعت 

از AI استفاده کند. 
ی ماهر به اندازه کافی  دومیـــن اولویـــت انگلیس این بود که چه کار کنیم نیرو
در کشور انگلستان یا از خارج وارد شوند یا این نیروها در داخل کشور تربیت 
شـــوند. ســـومین اولویت هم آن بود که چطور می توان از خارج کشـــور برای این 
حوزه سرمایه جذب کنند. مثالی دیگر بزنم و جمع بندی کنم، چند وقت پیش 
یس قبلا هم وجود  یسی را ارائه داد البته این سرو استارتاپی در دانمارک، سرو
یس یک سری اطلاعات در  داشـــت، به صورت رســـمی لانچ کرد. در این ســـرو
مورد لایف استایل افراد گرفته می شد و بعد با استفاده از هوش مصنوعی به فرد 
یس با درصد خطای  گفته می شد چه میزان عمر خواهد کرد و ظاهرا این سرو
یس در ایران باشد از آن  گر این سرو پایینی هم عمل می کرد. حالا نگاه کنید ا
برای فان استفاده می کنیم ولی در دانمارک چه کار کردند؟ شرکت های بیمه 
عمر از آن استفاده کردند یعنی عملا با کسب اطلاعات شخصی از فردی که 
یسکی که شرکت باید درباره یک فرد انجام  می خواهد بیمه عمر کند، میزان ر
ی از هوش مصنوعی. ولی  دهد را تخمین می زدند و این یعنی استفاده تجار
واقعیـــت ایـــن اســـت که هنوز جنبه فان هوش مصنوعـــی برای ما جذاب تر از 

ی است.  جنبه بیزینس و کار
کمیت است. این کار مانند  برای ایجاد کنسرسیوم هم بخشی از آن، کار حا
آن اســـت که ما بگوییم مردم بســـیج شـــوند و بروند مثلا جاده ها را آســـفالت 
کمیت اســـت و اصـــلا نباید این طور  کننـــد، قطعا این کار بخشـــی اش کار حا
کمیت نقشی نخواهد داشت. نکته  تصور شود با ایجاد کنسرسیوم دیگر حا
یم،  یاد دار دیگر اینکه خدا را شـــکر ما ســـتاد مرتبط با حوزه هوش مصنوعی ز
اما اصل این است که باید همه این ستاد یک کاسه شده و همه منابع یک جا 
برود. مساله دیگر اینکه قطعا شرکت های بزرگ حتی شرکت های متوسط به 
ی با هم کار کنند وگرنه  این بلوغ رسیدند برای بقا مجبورند یاد بگیرند چطور
به سرنوشت دایناسورها مبتلا می شوند. پس باید یاد بگیرند و یاد هم گرفته اند 
و امروز به صورت ارگانیک مجموعه پارت و گرین وب حتی در لایه کارشناسی 
ی بـــود که مدیران عامل  ی ها این طور ی می کننـــد. قبلا همکار بـــا هـــم همکار
بـــا همدیگـــر معاملـــه می کردند ولی الان شـــرکت های آی تی به حـــدی از بلوغ 

رسیده اند که کارشناسان با هم معامله می کنند. 
ی در رابطه با  گر بخواهیم یک چشـــم انداز دبیـــر پنـــل: آقای دکتـــر تاج الدین ا
این آینده کاربردها به ویژه در حوزه صنعت ترســـیم کنیم، این چشـــم انداز را 
ی می بینید؟ فکر می کنید آیا ما می توانیم از این پنجره فرصت  شـــما چطور

استفاده کنیم یا خیر و ملاحظات چالش و فرصتش چیست. 

   هنوز در کشور ما به داده با دید امنیتی نگاه می شود
تاج الدین: سوال سیاسی را از من می پرسید؟ عرضم به حضور شما، ببینید 
بحـــث فنـــی را دوســـتان کاملا توضیح دادند، ما خیلـــی عقبیم در این حوزه. 
من احساســـم بر این اســـت که ما به یک پارادوکســـی در کشـــور دچار هستیم 
کمیت به  و آن هـــم اینکـــه نـــگاه ما به داده یک نگاه امنیتی اســـت، یعنی حا
کم باشـــد عملا داده یعنی  داده نگاه امنیتی دارد و تا زمانی که این نگاه حا
شرط لازم برای ورود به دنیای هوش مصنوعی در دسترس قرار نمی گیرد و به 
همین دلیل می توانم بگویم که ما چشـــم انداز خوبی را نمی توانیم برای کشـــور 
در ایـــن حـــوزه ببینیم. نکته دومی هم که دکتـــر محمدی درباره آن صحبت 
کرد، مبنی بر اینکه بند اول سند توسعه هوش مصنوعی این بود که شرکت ها 
و صنایع بزرگ درگیر این موضوع شوند، ولی ما در کشورمان صنایع بزرگ که 
می توانند خاستگاه این موضوع باشند و به تبع آن استارتاپ های مختلف 
و شـــرکت های کوچـــک در واقـــع جلو برونـــد و موتور محرک بـــرای ایجاد این 
اســـتارتاپ ها و شـــرکت ها  باشند عملا یا صد درصد دولتی بوده یا خصولتی 
هستند. از آنجایی که این شرکت ها به بانک ها وابسته بوده و ثبات مدیریتی 
هم ندارند و افرادی که در آن مسئولیت می گیرند هم هر چه بیشتر می گذرد، 
بیشـــتر می فهمیـــم کـــه درکی از این موضوعات ندارند، شـــرایط را برای هوش 
مصنوعـــی فراهـــم نمی کننـــد. واقعیت این اســـت که من به عنـــوان آدمی که 
سال ها در صنعت بوده ام خیلی ناامید هستم، یعنی یک چشم انداز درست  
گر ما تا الان به عنوان یک کشور در حال توسعه  را نمی بینم و احساس می کنم ا
بودیم، در 10 ســـال آینده با ورود هوش مصنوعی و درگیر شـــدن کشـــورها در 
پارادایم هوش مصنوعی می توانیم بگوییم که چند پله سقوط می کنیم و جزء 

کشورهای توسعه نیافته خواهیم بود. 
گر ما در کشور خودمان همین گرین وب و پارت که به هر حال با بنیه ای که  ا
دارند لک و لک می کنند؛ و هر چند در ســـطح ملی بعضی ها آمده و به آنها 
گر این چند شـــرکت هم نباشـــند، ما باید در  گفته اند که کار ملی بکنند، اما ا
چند سال آینده خودمان را هم تراز بعضی از این کشورهای آفریقایی و یکی 
دو تا از این کشورهای همسایه خودمان ببینیم. قطعا این مساله نگران کننده 
است؛ اصلا نگاهی که به این حوزه وجود دارد، نگران کننده است. متاسفانه 
بـــه مقولـــه هـــوش مصنوعـــی یک نـــگاه امنیتی وجـــود دارد، بـــه خاطر همین 
شرکت های خصوصی سخت پا می گیرند و این خیلی نگران کننده است. 
کم شـــود تا خطر موجود در این  امیـــدوارم کـــه یـــک عقلانیتی در این حوزه حا
ی نشویم و نخواهیم این گپی  گر ما وارد این باز حوزه  را درک کنند. طبیعتا ا
که اتفاق افتاده بین ما و برخی از کشورهای همسایه خودمان را در این زمینه 
پا و آمریکا  ی به ارو رفع  کنیم، خیلی از آنها عقب خواهیم افتاد؛ تازه اصلا کار
و کانادا و استرالیا ندارم. به صورت کلی به شخصه امروز که اینجا نشسته ام 

چشم انداز خوبی را نمی بینم. 
دبیر پنل: نمی دانم شـــاید خیلی نگاه بدبینانه ای مهندس تاج الدین به پنل 

تزریق کردند؛ ما کلی امید به ملت می دادیم. 
یم.  تاج الدین: ما هم امیدوار

دبیـــر پنـــل: به هـــر حال دنیای هوش مصنوعی به شـــدت دنیـــای دو قطبی را 
ی  رقـــم می زنـــد. به طـــور مثال در دنیـــا می بینید 70 یا 80 درصد ســـرمایه گذار
هـــوش مصنوعی دنیا را دو کشـــور چیـــن و آمریکا انجام می دهند. بزرگ ترین 
پلتفرم های دنیا که مبنای شکل گیری رشد هوش مصنوعی بودند همه شان 
یا چینی هستند یا آمریکایی و امروز دعوا بر سر 20 درصد باقی مانده است. 
این همه کشـــور که خیلی هایشـــان هم از ما توسعه یافته تر هستند اما از چین 
یـــکا در حـــوزه هوش مصنوعی عقـــب افتاده اند، به همین دلیل این طور  و آمر
نیســـت کـــه بگوییـــم ما تنها در این حوزه عقب هســـتیم. بـــه نظرم مثلا حتی 
ی مثل ژاپـــن از قافله هوش  پایی، حتی کشـــور آلمـــان، حتـــی کشـــورهای ارو

مصنوعی عقب افتاده اند. 

   برخی از مسئولان هوش مصنوعی را با هوش هیجانی 
اشتباه می گیرند!

ی را درک کرده و ســـعی می کنند در این زمین  کمیت شـــان باز تاج الدین: حا
ی نقشـــی برای خودشـــان دســـت و پا کنند و هم زیرساخت شان را توسعه  باز
بدهند؛ یعنی این کشورها هم بالاخره می خواهند در این حوزه حضور داشته 
باشند، اما متاسفانه ما این موضوع را درک نکرده ایم. الان من با اطمینان به 
شما می گویم که در 70-60 درصد بدنه دولت بپرسید هوش مصنوعی، شاید 
جواب درستی نگیرید، چه بسا که بعضا با هوش هیجانی هم اشتباه بگیرند! 
دبیر پنل: بله این مثال را من برای آقای تاج الدین قبلا زده بودم؛ آن اوایل که 
مســـئولیت ســـتاد را داشـــتم پیش وزیری رفتم، وزیر مرتبطی هم بود، بعد نیم 
ســـاعت توضیـــح دادم هـــوش مصنوعی مهم اســـت و آمار و ارقـــام مربوط به 
یـــکا و کره جنوبـــی را ارائـــه داده و عنوان کردم ما هم باید کارهایی را در این  آمر
زمینـــه انجـــام دهیم. این مقام مســـئول بعد از کمی بـــه اصطلاح به به کردن و 
اینکه حرفم درست است، عنوان کرد که هر چند هوش مصنوعی حوزه مهمی 
است، اما بالاخره هوش هیجانی هم اهمیت دارد. یعنی او اصلا تفاوت بین 

هوش مصنوعی و هوش هیجانی را هم نمی دانست. 
بایـــد در بخـــش آخـــر پنل آینده ای از هوش مصنوعی را بتوانیم ترســـیم کنیم. 
بـــه همیـــن دلیل از آقای مافی می پرســـم برنامه تان برای آینده چیســـت؟ این 
ی از حوزه هـــوش مصنوعی و  شـــرکت از لحـــاظ مالـــی تا چـــه میزان ســـودآور
ی آنها  احـــراز هویـــت آنلاین در بورس داشـــته و فرصت هایی که می شـــود رو

ی کرد چیست؟  سرمایه گذار

   کار کردن با بدنه دولت برای شرکت های به معنی واقعی 
خصوصی سخت است

مافی: من اول عددی را درست کنم ما تا این لحظه که خدمت شما هستیم 
ید بحث  13 میلیون و 600 هزار نفر را احراز هویت کردیم و دیگر خودتان برو
درآمدزایـــی از ایـــن حـــوزه را جمع و تفریق کنید و از این مســـاله بگذرم، باید 
دربـــاره چگونگـــی ایجاد این فرصت بگویم. قطعا باز شـــدن این فرصت غیر 
تی که داشـــت، حتما ناشـــی از پذیرش قانونی  از آن داســـتان کرونا و معضلا
گر پذیرش قانونی اتفاق نمی افتاد اصلا نمی توانســـتیم  این حوزه بود، یعنی ا
شاهد حرکت به سمت احراز هویت آنلاین باشیم. البته پیش تر هم با توجه 
به تحولاتی که در اینترنت به وجود آمده بود از ســـال های 2000 شـــاهد بودیم 
احـــراز  هویت هایی شـــبه الکترونیک صورت می گرفـــت، ولی ما در این حوزه 
با فعالیت هایی که انجام شد توانستیم پذیرش قانونی را هم داشته باشیم. 
مساله ای که باید مورد توجه قرار گیرد اینکه عملا با دولت کار کردن سخت 
اســـت، البته منظور این اســـت کار کردن برای شـــرکت های به معنی واقعی 
خصوصی با دولت سخت است و تنها در مواردی که از بدنه دولت باشید، 
می توانید با آن کار کنید؛ به همین دلیل هم ما تلاش کردیم به صورت مستقیم 
وارد این فضا نشویم. اگر موضوع نشست مان این است که چه فرصتی در کشور 
وجود دارد و می شود از آن استفاده کرد، باید بگویم در وهله اول در بخش اپراتور 
کمیت باشد یعنی دولت باید با  هوش مصنوعی، قاعدتا باید یک طرفش حا
ابزارهای مختلفی که دارد، ایجاد اپراتور هوش مصنوعی را فراهم کند. به طور 
یم و با یک سری از معادن و  مثال ما در حوزه صنعت هم ورود داشتیم و دار
کارخانه های فولادی و مسی و جاهای مختلف کارهایی را انجام می دهیم، 
ولی واقعیت این است که در پایین دست های این بخش ها یک سری کارها 
گر بخواهیم به عنوان شـــرکتی در  را انجـــام می دهیـــم. نکتـــه مهم اینکه قطعا ا
ی انجام دهیم، باید مباحثی مانند اچ اس ای ها را  بعد بین المللی کار تجار
ید مثالی بزنم،  که موضوعات مهم این حوزه است، مدنظر قرار دهیم. بگذار
پایی کار کنید وقتی فولادی تولید  ید با خودروساز ارو قطعا شما نمی توانید برو
گر این  می کنید که از یک درصدی بیشتر کربن خرجش شده باشد، اصلا ا
یس به راحتی جریمه می شـــوید و جریمه ها  کار را کنید براســـاس عهدنامه پار
ید جریمه هایی که برای شرکت های  هم خیلی ســـنگین اســـت؛ خودتان برو
گر شـــرکت های ما  بـــزرگ بـــه دلار اعمال شـــده را نگاه کنید. در این شـــرایط ا
... به روند کارهایشـــان ادامه دهند،  می خواهنـــد در حـــوزه معدن و صنعت و
باید وارد این فضا شـــوند و البته انطباق جهانی را هم در زمینه اچ اس ای ها 
داشته باشند. یعنی باید این را بدانند حضور در این حوزه چه الزاماتی دارد. 
... انجام دهند، باید بحث  مثلا وقتی قرار اســـت فعالیتی را در حوزه فولاد و
یســـتی را رعایت کنند و اصلا دیگر نمی توانند با شـــیوه های  آلودگی محیط ز
قدیمی کار را دنبال کنند. اصلا هم این طور نیست که شرکتی بگوید یک دهم 
که از  ی رعایت می کنم؛ چرا درصـــد کربـــن تولید کردم یا اچ اس ای را این طـــور
گر سیستمی مبتنی بر هوش مصنوعی  گر شـــما ا آن ســـند می خواهند. حال ا
داشـــته باشـــید، می توانید همه این بحث ها را به شکلی که قابل تایید باشد 
و بتـــوان از آن در مراجـــع مختلـــف برای قراردادهای متفاوت اســـتفاده کرد، 
ارائه دهید. حال اینکه چه کسی باید این کار را انجام دهد، آیا وظیفه دولت 
است یا بخش خصوصی، مساله دیگری است. اما مساله اصلی این است 

که اصلا چه میزان از این مباحث در صنعت ما جا دارد. 
گـــر بخواهد تحولـــی در این حوزه صنعتی اتفـــاق بیفتد که همه اش  عمـــلا ا
 ... ی و دســـت دولت اســـت تقریبا در پتروشـــیمی، معدنی، فولادی و آلیاژ
کـــه این فکری خام اســـت. مثلا  ایـــن را بایـــد دولـــت به اجـــرا در بیاورد؛ چرا
دولت باید بیاید طرحی تحولی از سوی وزارت صمت و براساس آن بگوید 
آقـــای کارخانـــه فـــلان، آقـــای صنعت فلان، شـــما باید این طـــرح تحولی که 
کشـــن پنل آن هم مشـــخص اســـت  این مصادیق و این اقدامات را دارد و ا
ید. من نقشـــی که برای  را دنبـــال کنیـــد و در هـــوش مصنوعـــی از آن بهره ببر
ی بوده  دولت می بینم یکی اینجاست و دیگری بحث های استانداردساز
که حتما لازم است به آن ورود جدی داشته باشد. یعنی اینکه بگوییم چه 
یس می دهد و مهم تر از همه بحث داده که باید  کسی در چه سطحی سرو
ی که  داده از صنایع و نهادهای مختلف به شـــکلی عرضه شـــود، مثلا کار
ی کرده و فکر  چیـــن در ایـــن حـــوزه انجام می دهد بورس هـــای داده راه انداز
یم و  کنـــم 11، 12 بـــورس داده دارد، در حالی کـــه مـــا کلا 5 بـــورس مختلف دار

اصلا بورس داده ای در کشـــور شکل نگرفته است. 
یم  دبیر پنل: من فکر می کنم چون انتهای جلسه هم می خواهیم زمانی بگذار
کثر دو تا چهار پنج دقیقه  گر دوستان سوالی دارند بپرسند حدا برای اینکه ا
یم. آقای محمدی من همان ســـوال را دوباره می پرســـم به نظر شـــما  وقت دار

چشم انداز این قضیه در ایران کدام بیزینس ها خواهد بود؟
یکی اســـت و آدم نمی داند  محمـــدی: بیـــن ناامیـــدی و نگرانی مرز خیلی بار
نگران اســـت یا ناامید. ما خیلی هایمان نگرانیم ولی فکر می کنیم ناامیدیم، 
ی با پول حل می شـــود، مشـــکل نیســـت؛  تی که در حوزه کار به نظرم مشـــکلا
که در بخش زیرساخت های هوش مصنوعی می توان مشکلات را با پول  چرا
حل کرد، به همین دلیل آن را نمی توان مشکل جدی دانست. مثالی بزنم در 

پایی جزء سازمان تجارت جهانی بوده و با این حال  پا، کشورهای ارو مورد ارو
دیتا سنترهای آنها نمی تواند با دیتا سنترهای آمریکایی که در تمام شهرهای 
پـــا هم وجود دارد، رقابت کند. نگاه کنید امروز آمازون و آی بی ام در  بـــزرگ ارو
پایی دیتا ســـنتر ساختند، خدمات هوش مصنوعی  کثر شـــهرهای بزرگ ارو ا
پایی  را با قیمت خیلی ارزان ارائه می دهند و به همین دلیل شرکت های ارو
نمی توانند با آنها رقابت کنند؛ از طرف دیگر چون آنها جزء سازمان تجارت 
جهانی هم هستند دولت هم نمی تواند به آنها سوبسید یا یارانه بدهد و به طور 
مثال برق ارزان در اختیارشان بگذارد، اما خوشبختانه اینجا ما عضو سازمان 
WTO نیســـتیم و هـــزار بدی برایمان دارد، ولـــی اینجا حداقل خوبی اش این 

است که مشکلات مان را با پول می توانیم حل کنیم. 
من نکته دیگری هم در مورد دیتا بگویم، بله شاید بگوییم زیرساخت را حل 
کمیتی  یم که همه حا ی حل می شود، ما خیلی دیتا دار می کنیم، دیتا چطور
ی آنها کار کرد؛ البته خدا را  است و در اختیار ما قرار نمی گیرد و نمی شود رو
شکر هکرها خیلی در این زمینه کمک می کنند و تقریبا دیتایی نیست که 
هک نشده باشد و اگر یکی دو سال دیگر صبر کنید همه چیز شفاف می شود 
ی به بورس داده هم نیست و همه اش مجانی در اختیار ماست.  و دیگر نیاز
دبیر پنل: مهندس تاج الدین راند قبل غر زدید الان پیشـــنهادی هم بدهید. 

ی پیشنهادی که شما مدنظرتان است، چیست؟  حداقل از نظر ساختار

   باید سازمانی مانند انرژی اتمی 
در حوزه هوش مصنوعی شکل گیرد

گر بخواهد به همین شـــکل پیش برود  تاج الدین: من اتفاقا نگران ناامیدم، ا
چون من احساس نمی کنم هیچ اراده و دغدغه ای برای این کار وجود دارد. 
بخواهم از این منظر ورود کنم یا همین که آقایان  محمدی و مافی فرمودند به 
هر حال یک سری شرکت های کوچک و شرکت هایی که خودشان دغدغه 
دارند و شـــروع می کنند با یک ســـری شرکت هایی که در حوزه  آی تی هستند، 
مـــا الان خودمـــان هم مثلا در حوزه معدن چون دغدغه اش را داشـــتیم، چون 
احســـاس خطـــر کردیـــم با فناب زیرســـاخت و جاهای دیگـــر ورود کرده و در 
حوزه توپوگرافی، حوزه کلاه هوشـــمند و خیلی از حوزه های دیگر ورود کردیم 

و کارهایی انجام شد ولی این مشکل کشور را حل نمی کند. 
یم  من پیشنهادم این است که ما در بدنه دولت یک سری سازمان هایی دار
ی اتمی تقریبا در کشـــور هر  که اختیارات خیلی قوی دارند مثلا ســـازمان انرژ
کاری بخواهد می کند، به هر حال هر جایی بخواهد برود می رود، بلوکه می کند 
و می گوید اینجا تشعشـــع می کند و می گوید اینجا در اختیار من اســـت مگر 
گر می خواهد کشور این گپ را  بعدش کسی می تواند بگوید نه! من به نظرم ا
جبران کند باید ســـازمانی با اختیارات کامل زیر نظر شـــخص رئیس جمهور 
کمیت در حوزه هوش مصنوعی ایجاد شود، سازمانی که بتواند  یا زیر نظر حا
تکلیف برای نهادهای دیگر و دستگاه های اجرایی بگذارد و نهاد را به انجام 

یک سری کارها موظف کند. 
یم و می توان گفت هوش مصنوعی اصلا در  متاســـفانه ما این ســـازمان را ندار
کشور متولی و صاحب ندارد، در حالی که همه هم نسبت به آن ادعا دارند و 
یم، می گویند ما نسبت به هوش مصنوعی سند نوشته ایم و تا  هر کجا می رو
گر  امروز چندین ســـند درباره آن نوشـــته شده است. به همین دلیل معتقدم ا
ســـازمانی ایجاد شـــود با اختیاراتی فراتر از این چیزی که در ذهن ماســـت در 
ی اتمی به نام سازمان هوش مصنوعی و این سازمان بتواند  حد سازمان انرژ
تکلیـــف گذاشـــته و نهادهـــا و دســـتگاه های مختلف را درگیـــر این موضوع 
کنـــد، آن وقـــت می توان نســـبت به آینده نگران بود، اما امروز با شـــرایط فعلی 

بنده یک نگران ناامیدم. 
البته منظورم این اســـت که ما باید یک ســـازمان سیاستگذار داشته باشیم، 
نه متصدی. چرا که ســـازمان سیاســـتگذار می تواند کمک و حمایت کرده و 
گر در حوزه ای شرکت هایی  در مقابل هم باید به حدی پول داشته باشد که ا
مانند  گرین وب و پارت وارد عمل شدند بتوانند از آنها حمایت داشته باشند. 
دبیر پنل: من پیشـــنهادات خودم را داشـــتم، چون زمان محدود است خیلی 
ورود نمی کنم. من یک زمانی پایان نامه دکتری خودم حدود 13-12 سال پیش 
ی شکل می گیرند و رشد  ی نوظهور چطور درباره این بود که حوزه های فناور
ی را آن موقع من  ی و بایوتکنولوژ می کنند. سه تا حوزه آی سی تی، نانو تکنولوژ
بررسی کردم. یکی از سوالاتی که آن موقع به آن پاسخ دادم همین سوالی بود 
یم برای  که در موردش بحث شد و آن اینکه آیا ما وحدت فرماندهی لازم دار
یع شـــده باشـــد؟  ی های نوظهور یا نه ، این حوزه باید متکثر و توز توســـعه فناور
سوال این است که در این سه حوزه وقتی وحدت فرماندهی داشتیم، پیشرفت 
داشـــتیم؛ دلیلش هم تجمیع منابع اســـت و نباید فراموش کنیم که منابع ما 
محدود اســـت. حدود یک ماه و اندی پیش یک مصوبه ای از رئیس جمهور 
به معاون علمی ابلاغ شد مبنی بر اینکه شورای عالی هوش مصنوعی شکل 

بگیـــرد و در واقـــع ایـــن مرکـــز ملی یک نهاد  مســـتقیما زیر نظـــر رئیس جمهور 
اســـت و رئیـــس آن را هم رئیس جمهور تعییـــن می کند و حتی در ابلاغیه هم 
ی یعنی پنج همت به آن تخصیص داده شـــد.  منابع حدود 100 میلیون دلار
مـــن فکـــر می کنـــم با منابع دیگری هم که الان جاهـــای دیگر تخصیص داده 
می شـــود، می توان به راحتی حدود 200 میلیون دلار به صورت علی الحســـاب 
... می تـــوان این رقم را  بـــرای آن کار کـــرد و حتـــی با منابع شـــرکت های بزرگ و
چهار پنج برابر یعنی حدود یک میلیارد دلار کرد که با این اتفاق  بخشـــی از 

این دغدغه ها حل می شود. 

: در این پنل درباره انقلاب صنعتی چهارم صحبت می کنیم که  ســـوال حضار
فکر نمی کنم تنها هم درباره بحث هوش مصنوعی باشـــد. ما امروز در دنیایی 
زندگـــی می کنیـــم که یا خودمان کارها را انجـــام می دهیم یا یکی برایمان خیلی 
یرســـاخت های فناوری اطلاعات مان یا  ســـریع تر انجام می دهد مثل اینکه ما ز
ایرانسل و همراه اول این کار را برای ما انجام می دهند و اینترنت پرسرعت به ما 
می دهند یا ایلان ماســـک می آید کل این صنعت پوشـــش می دهد. حالا سوالم 
این اســـت که شـــرکت ها می خواهند دولت از آنها حمایت کند ولی بعد روی 
آنها دست بگذارد و همان فاجعه ای که در صنایع دیگر شاهد بودیم، در حوزه 
هوش مصنوعی هم شاهدش باشیم؟ مساله دیگر اینکه ما در ایران می خواهیم 
همه چیز با هم داشته باشیم، در حالی که در کشورهای اروپایی هم این گونه 
نیســـت. هر چند به دلیل تحریم ها شـــرایط ما متفاوت از دیگر کشـــورها است، 
امـــا در همیـــن اروپا دیتاســـنترها را هم نمی توانیم با آمریکا مقایســـه کنیم، کمی 

درباره این مساله توضیح دهید. 

   حمایت ها از حوزه هوش مصنوعی
هوشمندانه شده است

محمدی:  چند تا سوال پرسیدید، من دو تا را پاسخ دهم مابقی را بقیه دوستان 
پاسخ دهند. در خصوص حمایت های دولتی یک اتفاق خوبی که در چند 
سال اخیر افتاده این حمایت ها و حداقل آنهایی که به هوش مصنوعی ربط 
دارد به گمان من خیلی هوشـــمندانه شـــده اســـت. یعنی به جای اینکه این 
کمک ها در قالب وام و تســـهیلات بلاعوض به شـــرکت های بزرگ داده شود، 
ی گرنت داده می شـــود. در  به شـــرکت های کوچک برای اســـتفاده از تکنولوژ
کیس هوش مصنوعی من می دانم که ستاد اقتصاد دیجیتال رفته با یک سری 
از provider هـــای جی پی یـــو صحبت کـــرده و از آنها ایکس درصد تخفیف 
گرفته؛ یک سری شرکت هایی هم که دانش بنیان هستند و ایده ای دارند که 
گر  می خواهند develop کنند و جی پی یو ندارند با آنها صحبت کرده گفته تو ا
ی پروژه ات کار کنی گزارش بدهی من می توانم به تو یک گرنت استفاده از  رو
یس ها را بدهم. ین مدلی است که در دنیا هم استفاده می شود. هم  این سرو
شرکت های بزرگ مثل آمازون به استارتاپ ها تسهیلات می دهند و هم این 
کز رشـــد و شـــتاب دهنده ها می تواند فرمول خوبی  فرمول برای دولت ها و مرا
ی 2 و  یم باز شاهد ایجاد ایران خودرو گر بخواهیم مسیر دیگری را برو باشد؛ و ا
ی درس گرفته ایم.  3 در کشور خواهیم بود و معتقدم ما از وضعیت خودروساز
در خصوص اینکه نمی شـــود با آمریکا رقابت کرد، بله، حرف شـــما درســـت 
گر گندم وارد می کنید  است ولی همیشه در همه جا بالانس مهم است؛ شما ا
بایـــد یـــک چیزی صـــادر کنید. در مقابل هم نمی توان فقط نفت صادر کرد و 
ی هم صادق اســـت.  در ازای آن همه چی را وارد کرد. این مســـاله در  تکنولوژ
ی به این نتیجه برسد که در فلان حوزه هوش مصنوعی چون  گر یک کشور ا
خودش این خیلی گسترده است نمی تواند رقابت کند یا مزیت رقابتی ندارد 
بهتر است آن را وارد کند، ولی در یک حوزه دیگر حداقل مزیت رقابتی دارد، 
ی کدام حوزه کار کنیم و  ی آن کار کنـــد. بـــا این حال هنوز بر اینکه رو بایـــد رو
کوسیستم به آن بلوغ نرسیده که این را  یم، ا ی کدام حوزه مزیت رقابتی دار رو
تشخیص بدهد؛ باید یک ناخنکی به همه بزند تا به اندازه کافی تست کرده 

باشد و بعد مسیرش را انتخاب کند. 

: شـــاید زمان این قدر طولانی شـــود که فرصت را از دست بدهیم  ســـوال حضار
بخواهیم به همه قسمت ها ناخنک بزنیم. 

   تحمل و منابع بخش خصوصی 
در حوزه هوش مصنوعی اندک است

یم در مورد بخش خصوصی صحبت می کنیم؛ بخش  محمـــدی: ببینید دار
خصوصـــی قطعـــا منابعش محدود اســـت، تحملش هم کم اســـت. فرمایش 
گر نگاه دولتی بود همه اینها را تست می کرد، ولی قطعا  شما درست است، ا
بخش خصوصی این هوشمندی را دارد؛ چرا؟ چون بقایش برایش مهم است 
و منابـــع محـــدود دارد؛ لـــذا می گوییم همه ولی همه که برای من قابل تســـت 

باشد قطعا منظورم است. 

: شاید بهتر باشد برای جا انداختن هوش مصنوعی به تجربیات  سوال حضار
20 سال پیش و تجربه دولت الکترونیک برگردیم. 

کمیتی وجـــود دارد و این دیتای  دبیـــر پنـــل:  بـــه نظرم آنجایـــی که دیتـــای حا
کمیت  کمیتی می تواند مبنای یک سرویس شود، در این بخش دولت و حا حا
بـــه شـــدت غافـــل هســـتند. امروز  ســـازمان تامیـــن اجتماعی و شـــرکت های 
ی این حوزه ها ســـوار  این چنینـــی کـــه بی نهایت دیتـــا در اختیار دارند. اما رو

نشده ایم و اصلا از این دیتاها استفاده نکرده ایم. 
مافـــی: من برداشـــتم ایـــن بود که فرد ســـوال کننده بحـــث حکمرانی را مطرح 
گـــر این طور باشـــد که در جواب باید بگویم اصلا این طور نیســـت.  کردنـــد و ا
کمیت ما  انجام  چون من معتقدم حکمرانی بر مبنای داده هم از ســـوی حا
نمی شود چه برسد حکمرانی بر بر مبنای. AI ولی اینکه یک شناخت هایی 
نســـبت به یوز کیس ها داشـــته باشـــد که حتما در بدنه این شـــناخت وجود 
دارد. در مورد اســـتانداردها هم الان بخشـــی وجود ندارد برای این داستان که 
کوسیستم  ی کند، در مقابل خود شرکت هایی که در ا بخواهد استاندارد گذار
با همدیگر همکاری می کنند و صحبت می کنند هنوز به این سمت نرفته اند 
ی انجام بدهند. البته یک کارهایی الان گوشه  که خودشان بیایند و یک کار
و کنار انجام می شـــود ولی چون هنوز به نتیجه نرســـیده من نمی گویم ولی در 
مجموع اتفاق مهمی در این زمینه نیفتاده است. آن چیزی که ما الان استفاده 
می کنیم، متکی هستیم بیشتر بر استانداردهای بین المللی است که تلاش 

می کنیم آنها را رعایت کرده و آپدیت هم کنیم. 
دبیر پنل: ایزو بین المللی یا همان ســـازمان بین المللی اســـتاندارد  یک ســـری 
تی ســـی دارد  و ما هم در ســـال 96 وارد این حوزه شـــدیم تا به ازای حوزه های 
مختلف برای هوش مصنوعی هم  آن را داشته باشیم. اما بعد از مدتی متوجه 
شـــدیم که وزارت ارتباطات دو ســـه ســـالی است که کرسی های این بخش را 
گرفته اما هیچ کاری هم انجام نداده است. یکی از چالش هایی که در ساختار 
گر در تولی گری یک  ی های نوظهور وجود دارد این است که ا حکمرانی فناور
ی را بدهید به ســـازمانی که یک Activity دیگر دارد به  ی نوظهور حوزه فناور
شدت احتمال این است که به حاشیه برود و کاری انجام نشود و من به شدت 
مخالفم که تولی گری حوزه هوش مصنوعی را به وزارت آی سی تی بدهیم. 

: در حوزه شـــرکت ها کاری بـــرای حوزه استانداردســـازی انجام  ســـوال حضـــار
شده است؟

ی کرده باشند.  دبیر پنل: شاید خود دوستان کار
مافـــی: یـــک هماهنگی هایـــی انجام می شـــود ولی هنـــوز منجر بـــه برون داد 

نشده است. 


